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Podzimní č?s 
a listí je boz duše, 
když umírá v mrazu.

■Vznáší se, šeptá 
a znovu, se nerodí.
Podzimní čas .>.

V sobotu ?Jt9- 1989 měla proběhn<vut v jednom sále v Orlové 3 
•slava na^^Qg^in za účasti rockových skupin z PLR a CSSR. 
4elíkcž dva dny před konáním majitcjé sálu oznámili pořá
dajícím, že v uvedený den se tede v sále ’’malovat”, byla 
fikce přemístěna na zahradu soukromé nem v? tosti, ka m se 
také po poledni začali sjíždět prví í návštěvníci. Kolem 
16’° hod. za účasti 150-209 lidí začala hrát první sku
pina, a to TRYBÜhA LrtULb z PLu - žitný park all DEaL 
KEhMLIS. Po delší pauze nastoupila srr.plna iiRl/VA DLAŽBA, 
ale než se publikum stačilo pořádně zaposlouchat, bylo 
náhle překvapeno nástupem asi 80-si členné skupiny uni
formovaných příslušníků VB, po zuby ozbrojených.

Obklopili pozemek ze všech stran, u plotu se seřadili 
do trojstupu, jak bývá zvykem u velkých cuches.trů a 
spustili první písničku - a hned starý zn^mý hit o 
nedovoleném shromažďování, který dokonce dvr .<rát při
dávali, aniž by si publikum jakýkoliv přídavek vynuco
valo. Pak měla následovat jejich nejpopulárnšjoí skladba 
na bicí nástroje, jejíž součástí - podle připraveného 
vodního děla - mělo být i sprchování, hle publicum, zvyk
lé zřejmě na jiné hudební směry /projevy/, pomalu znuděně 
odcházelo. Orchestr, . ' vida že si rezcJv je, počal se

v
al.spon s publikem seznamovat, a to tak,že si houfně opiso
vali adresy zúčastněných. Poté si někteří šli prohlédnout 
zahradu, jiní radostně vyprovázeli znuděné publikum k auto
busovým zastávkám. hěkolik jedinců individuálně předvedli 
a• .spon pár taktů z chybějící skladby.

Je ttf škoda, že publikum nenechalo orchestr dohrát až do 
konce.mohl to být krásný' koncert. Ložná, žn bv tento ’’kar
r' 'i. ký” trumfnul i náš ncjcěiší a žacím ;sí

■ .chcstr z r^šebo hlavní!.. města.
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JWr. Ján Cň jíOgurslrý, Karela .tilem 1C.( 84J 02 Diatíalav^ 
Stanislav Devátý, Révo luční 1225/3?2. 720 01 Oe r.tu’ulö or 
Hana Jüpncrcvá.. gen, Svobody ¿kó, 5^3 01 Vi-J'iI.ùjx

Hana Marvanová, Vrchlického 96, lýO Oj >
Jan Sabatu, Kallábova 2129, 615 00 Brno

hne 6. září 198$ se uskutečnila ■? Praze zaklálající schůze 
nové občanské iniciativy - KRUH NEŽ/ VISLE INTHL1GSFCE.

Sedátkem srpna tohóto rfckn nabídli Stanislav Devátý a «Tán 
C^xr-.ogurský za Iniciativa saciulní clrary vse-m občanům, jimž ja 
omezována svoboda cesto vfeí odebráním nebo nevydáním cestovního 
pasu., aby toto protiprávní jednání oznámili č Jenům .180., Za něko
lik dní se potom ustavila nová obuV— lá iniciativa "vězňové. . 
hranic", ktsccá vydmla své základní prol*lásc;ií. v rnaze dne 7« 8. 
89 pod názvem'"Vězňům hranic v aesL.oslov-acin/*
Tento dokument s odvoláním na mezinárodní pakty uvádí, že v Čes
koslovensku právo opustit zemi a zase se o o ní vrátit zaručeno 
není a mnoho občanů jo diskriminováno odebráním nebo nevydáním 
pasu z politických důvodů«, Svoboda cestování není v Českoslcvens* 
ku základním lidským právem, ale privilegiem, kt.n/e. múze být obča
novi odňato kdykoli. Prohlášení dále vyjadřuje podporu td.ubu 
vězňů hranic, který vznikl 38 ..7,.83 v Polsku z iniciativy hnutí 
Svoboda a mír a souhlasí s tím, aby 13<. srpen, dun postdvení 
berlínské zdi, byl. vyhlášen mezinárodním dnem vězňů hranic, xxby 
mohl být vypracován co nsjúplnější přehled o tom, komu a z jakých 
důvodů bylo odepřeno právo na cestovní pas, vyzývají zakládající 
članové . občany, aby adresovali n*’ze uvedný^ aktivistům údaje, 
odkdy, kým, jakým úředním rozhod rtutím a proč jim byl odňat, 
případně nevydán cestovní oas, případně fotokopii rozhodnutí 
orgii? ů pasů a víz«, Prostřednictvím institucí elelujících dodržo
vání dokumentů helsinské konference a následných schůzek slibují 
zjednat nápravu, ?c 3 eg sáný cli páč ¿křivis bů zastupuje zároveň i 
občanské iniciativy - postupné lni cl a .:ivu sociální obrany, Spole
čenství přátel USA, Chartu 77, nezávislé míroví sdružení a Hnutí 
za občanskou svobodu, které podporují cíle Vězňů hranic.



Dnem 9\ 8.1939. zakládáme Klub odpínačů vojenské služby 
z důvodů svědomí* Posláním tohoto klubu je sdružit občany, jimž 
jejich svědomí nedovoluje vykonávat vojenskou službu. Tito lidé 
jsou v naší zemi pro své upřímné přesvědčení stále ještě zaví
ráni do vězení, v současné době Jan Šubrt, v některých případech 
dokonce opakovaně jako Vladař- Kočí, Dle současného trestního zá
kona jim může být uložen trast odnětí svobody od 6 měsíců do 
5 let nepodmíněně, za branné pohotovosti státu dokonce i trest 
smrti.

Ve velké většině civilizovaných zemí je odpíračům vojenské 
služby umo zněna náhradní služba v civilním sektoru, čs. právní 
řád nabízí jako alternativní řešení pouze vězení, což je velmi 
nemorální a společnosti to v žádném případě neprospívá. Proto 
budeme společně usilovat o zavedení náhradní civilní služby 
v ČSSR v souladu s Rezolucí L 73 Komise pTo lidská práva OSN 
z 5o3o 1987, jejíž doslovný tozit uvádíme:

Komise pro lidská práva, uznávajíce, že odepření vojenské 
služby z důvodu svědomí vyplývá z principů a důvodů svědomí, 
včetně náboženského, etického, morálního nebo podobného hlubo
ké ho pře sved č ení.
1) Obrací se na státy, aby tyto uznaly odepření vojenské služby 
z důvodu svědomí legitimním výkonem práva na svobodu myšlení, 
svědomí a vyznání, které je uznáno Všeobecnou deklarací lids
kých práv a Mezinárodním paktem o občanských a politicích 
právech.
2) Vyzývá státy, aby podnikly opatření směřující k uznání 
práva být vyňat z branné povinnosti z důvodu odporu svědomí 
vůči službě se zbraní, plynoucího z'upřímného přesvědčení,
3) doporučuje státům, kde je zavedena povinná vojenská služby, 
aby uvažovaly o zřízení rozličných forem náhradní služby, které 
by byly slučitelné s důvody odepření vojenské služby, přičemž 
mají vzít v úvahu zkušenosti jiných států v této věci azdržet se 
trestání odpíraČů vězením.
4) Doporučujeme Člens.ým státům, pokud již tak neučinily, aby 
do svého právního řádu zahrnuly taková optření, která by
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umožnila nestranně posoadit, zda odepření vojenské služby 
z důvodu svědomí jo v jednotlivých případech podložené.

Jelikož naše společnost neuznává právo možnosti odepření 
voj. služby ani netu-L-uzlujo ;.r>yf£oli nápadní službu v civSLl- 
ním aektorUj naopak kvalifikuje tuto skutečnosti jako trestné 

- Činy proti brannosti, vyzývá KCV3 úiitavodáme orgány CSSR 
k aplikaci rezoluce fhJ ta.:, aby mohl být v jejich smyslu 
upraven i čs, trestní zákoník <,

Členem. K0V3 se mule stát každý, kdo odepřel vojenskou službu 
nebo je.rozhodnut jí v případě povolání do ozbrojených sil 
odepřít o

Především chceme usilovat o vzájemnou solidaritu, abychom 
dokázali být opravou svobodníft

V Trutnově dne 9.3*1939

Dc redakce nám. přibal <h-taz na činnost Demokratické inicia
tivy (Dl). Odpovídáme y použ: tím materiálu Jiřího Gruntoráda 
*0 nezávislých lnictatjeuch v Československu”

Pod názvem 1 omoknut loká Iniciativa (Dl) vystupuje skupina 
občanů, která se hlásí k demokratickým tradicím v naší zemi. 
Snaží se podnítit ve společnosti diskusi na aktuální témata.
Jejím prvním veřejným vystoupením bylo odeslání dopisů padesá
ti československých občanů poslancům Federálního shromáždění 
v září 1987. Občane se v niob obracejí na každého poslance 
8 podněty k demokratizaci společnosti, požadují m.j. zrušení 
dosavadního kádrového řízení, vytvoření objektivní informační 
soustavy a možnost vzniku nových organizací se samosprávnými 
prvkyo Vyslovují no také k pohrané životního prostředí, žádají 
zrovnoprávnění diskriminovaných občanů a annestii pro politic-
ké vězně. Další dokument z y ti?. '!9ď? obsahuje m.j«» podnět 
k novelizaci trestního zákoníku. o rozví jí některé body prvního 
dopisu o V prosinci 1987 vysává Li dulší řva dokumenty o Prvním 
je podnět k vytvoření zákonu a na ně navazujících nižších no-
rem o jubilejním roce 1983. Autoři doporučují věnovat pozornost 
vzniku samostatného Československa a úloze T. G. Masaryka. 
Navrhují m.j. obnovit a také započít s vydáváním jeho sebraných 
spisů. Druhým je podnět k vytvoření spolčovacího zákona, který



navrhuje odstranění byrokratických překážek, kladených do
ces-sy vzniku r.ov ích organizací, sdružení a spolků. V lednu 
19ň 3 se 11 óiř£h?la na milože Jakeše a v" únoru 1938 na 
ÚV KSČ s dalšími podněty. Z jejího prostředí vyšel i návrh 
ňa zřízení Havlíčkovy nadace, jež by se zaměřila napodporu 
občanských akt lvic v kultnuií a sociální oblasti. V červnu 
1988 vyzvala Dl občany, aby u..o úv siní:.i r.nkcty. Její -otáz
ky se vztahují m.j. ke. š :n naší rpolečncsb1, vývoji v SSSR 
a činnosti V červnu jOJS ta.uj vyzvala s NMS Miloše Jakeše, 
aby zastavil užívání politicky zneužitelných paragrafů v trest
ním stíhání obou ?.ů> o by uu:;ú-.il' veřejnou obranu těm, kdo jsou p 
pomlouváni ve sdělovacích prostředcích a aby nebyla znemožňo
vána činnost neformálním obo<..nakým iniciativám. Dl se rovněž 
podílela na přípravě neoficiální manifestace k 70. výročí 
vzniku Československa. Začátkem listopadu 1988 přerušila Dl 
svou činnost, v prosinci téhož roku ji obnovila.

0 záležitostech Dl informuje Časopis Glosář 1988, kromě tohc 
vydává Dl ještě časopis Pohled spotřebitele. Dokumenty Dl pode
pisují nejčastěji Emanuel Mandler, Bohumil Doležal, Martin 
Litomiský a Miroslav btengl. Celkový počet signatářů dopisů 
Dl je asi 190, někteří z nich se snižují i v jiných iniciati-/
vách.

Emanuel Mandler, Nad lesním divadlem 1213, 142 00 Praha 4
Bohumil Doležal, Vinohradská 6, 120 00 Praha 2

gAggkJXGIJS - HOSPODÁ^sTLO ZÁZRAKU PRVNÍ REPUBLIKYZ HRtBYJlS ...

V příštím roce (1990) uplyne již 110 let ode dne 17. srpna, 
kdy se ve slezské obci Hrabyně narodil v rodině řezníka En^li?' 
syn Karel, který se později stal naším nejvýznamnějším národo
hospodářským činitelem a vědcem světového věhlasu.

Studoval v Prc.ze a Mnichově, pracoval několit let jako sta 
tistik v Praze a ve Vídni, byl jmenován profesorem národního 
hospodářství na česká technice v Emě. V době před první svě
tovou válkou byl aktivně činný také v politickém životě, pře
devším jako pslanec moravského zemského sněmu. Když byla roku 
1919 založena v moravském hlavním městě Brně Masarykova unive:



šita, 4táva se profesor Englía její« prvním rektorem, V prszúí 
polovině dvacátých let je zvolen poslancem národního shromáždě* 
ní za národnedemokratickou stranu, s tou se však pro názorové 
rozdíly rozešel. Především si ale v této době připomínáme prof. 
Engliše jako ministra financí svobodné československé republi
ky v celkem 6 vládách, 4 ministerských předsedů * Vlastimila 
Tusara, Jana Černého, Antonína Svehly a Františka Udržela, od 
května 1920 do dubna 1931 vy ronával tuto funkci s dvěma přes
távkami celkem 5 let a dva měsíce. Podařilo se mu v neuvěři
telně krátké době stabilizovat československou ekonomiku a stát 
ní finance v letech,kdy v okolních zemích dosahovala inflace 
astronomických rozměrů a například v Německu se za chleba pla
tilo pytlem plným téměř bezcenných papírových bankovek ama 
dopisy se lepily známky v hodnotě bilionů marek. Českoslovens
ko se však již po roce 1922 stává hospodářsky povrým evrops
kým, státem a koruna mezinárodně uznávaným a směnitelným platid
lem.

Profesor Engliš byl současně význačným ekonomiekýnu..teoretikem, 
vycházejícím z filosofie, autorem desítek knih, včetně vysoko
školských učebnic, které se tiskly i v četných zahraničních 
překladech, a stálým spolupr^covrí .r-m Lidových novin. Ve svých 
teoretických pracích pracích o cenových syecénnch dokazoval, 
že veřejný luxus spočívá, na bedrech nejchudších daňových 
poplatníků a šetřit na luxusních v/oajích statní správy zname
ná účelně provádět sociální piieiku. V druhé polovině třicá
tých let se stal guvernérem československé nároční b^nky a 
spolurozhodoval dále o směru a vývoji našeho národního hoppo-» 
dářs-tví.

Stěžejním dílem prof Engliše je dvousvazková Soustava národr 
ního hospodářství, která vyšla roku 1933 v rozsahu 1600 stran. 
Po válce se stává opět vůdčím teoretiko v oblosti ekonomiky a z 
vydává knihu Národohospodářské soustavy. Nikdy se neuzavírá do 
úzkého oebornictví, ale vždy hledá širší filosofickou základnu, 
píše řadu studií z oblasti čisté filosofie, z nichž největší 
a nejtrvalejší hodnotu má Malá logika.

Roku 1948 se stává posledním clem o’matickým rektorem unie o/- 
šity Karlovy v Praze,.koe jako profesor přednáší národní hoopo- 
dářství, a ještě 16.2.1948 slavnostně zahajuje letní semestr, 
aby za několik týdnů byl vyloučen z vědeckého a pedagogického
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života, brutálně vyslýchán státní bezpečností, jeho knihy staženy 
z veřejných knihoven a dodnes zůstaly na indexu.

3 vyměřenou penzí 400 korun měsíčně se uchyluje do rodné 
Hrabyně, využívá mezinárodního věhlasu a vydává své práce 
v Rakousku. Dne 13. června 1961 profesor Karel Engliš ve věku 
71 let v Hrabyni umírá.

Pamětníků. ubývá a aktuálnější se stává obava Winstona Srnitha 
ze slavného románu George Orwella 1984, že za nanejvýš dvaQet 
let jíž nebude možno odpovědět na zásadní otázku, totiž zda život 
před revolucí byl lepší než dnes. Proto navzdory již 41-letému 
odsouzení zapomenutí si připomínáme profesora Karla Engliše 
nejen jako rodáka ze severní Moravy, ale i jako národohospodáře, 
který v meziválečné době výrazně přispěl k zařazení Českoslovens
ka ekonomicky i životní úrovní mezi nejvyspělejší země světa?

gTínicy jeoyTtggg
Dítě školou povinné mí.vá rcstoůivné nápady. Třeba se ¡au 

zazdá, ze z domu do ulice vodo chodba tujná, o níž domovnice 
nemá ani šajna, jak dosvědčeno v ječné písničce Jiřího 
Suchého. Já míval jako kluk před spaním občýs představu, 
že se v noci stáné nějaký civ divoucí, nějaké to čárymáryfuk 
a já že se ráno probudím. Jako dospělý muž. Protože budu dos
pělý, pustí mě na filmy mládeži nepřístupné. Když jsem však 
ze zakázaného ovoce pojedl - jeden můj spolužák byl synem 
promítěče v místním žižkovském kině a to víte, už tenkrát 
se dalo přes tatínka zařídit hodnu - přišel ¿sem na to, že 
mé přání požívat statutu dospělého člověka má hlubší kořeny. 
Film - už si nepumatuju, oč vlastně šlo - mě nudil. Nic moc, 
řekl jsem si, to taková dobrodružství Eorra mstitele jsou 
stokrát lepší. Ale dospělý jsem chtěl být pořád, už ne proto 
že bych toužil mermomocí vidět ty mládeži zapovězené filmy, 
ale proto, abych na ně mual jít, kdybych chtěl. Bouřil Jsem 
se proste proti nespravedlnosti, proč jsem já nedospělý, když 
jsou jiní kolem mne dospělí a můžou mnohé, co já nesmím.

Jak jsem mohl tehdy pomyslet, že si budu za padesát let 
znovu říkat: 15 Kéž by už konečně sé mnou jednali jako s dospělým 
člověkem!” Kdy už si například budu moci zajít do divadla 
na některou Havlovu hru, která se lira je po celém světě, jenom
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u nás je obecenstvu nepřístupná? Vypadá to tak, že všude kolem 
nás za hranicemi žijí dospělí lidé, kdežto celý náš národ 
se.'•?skládá z nezletilců. Proto zodpovědná mí o ta pečlivě váží, 
která díla označit za mládeži nepřístupná. Třeba Kunderův 
román a samozřejmě i film, který byl podle něho natočen.
Ten film Je prý špatný, Jak Jsem se doslechl, ale chtěl bych 

posoudit sám. Nemůžu, protože nejsem dospělý člověk.
• ■ Někdo aul vzal příliš doslovně text Jedné budovatelské
písničky, v níž se tvrdí, že ’’všichni. Jsme mladí, všichni 
•jsme mladí, mladý Je každý’komunista”. Když Jsme holt všichni 
mladí, potom se nedivme, že se ‘š námi nemůže zacházet Jako 
8 dospějými, Proto nás pořád někdo:peskuje, okřikuje, známkuje, 
jak dalece je kdo z nás v lajně s posledním usnenseníto. strany, • 
s kým se povede dialog a s kým ne, kdo je našinec a kdo 
zrádce. Protože jsme všichni děti, musíme Být ¿drženi pěkně 
zkrátka, abychom netropili nezbednosti. A za.. odměnu, že jsme 
hodní a.poslušní, vyprávějí nám v tisku, v rozhlase a televizi 
pohádky.

Viděl jsem na vlastní oči ve zpravodajství polské televize 
působivou scénu, jak LZoaři odstraňují na svých hranicích 
s Rakouskem ostnaté dráty a signalizační zařízení. A.zase 
mě napadla podobná myšlenka jako v dětství. Jakým, právem 
jsou takoví aacaři už dospělí, takže nemusejí být drženi 
v zadrátované ohradě jako stádo telat, kdežto my jsme pořád 
jenom ty neposedné děti?!

”I-ěti, pěkně ve dvojicích a nezlobit*” 
Nespoléhejme na nějaké čárymáry, že z nás udělají přes noc 

dospělé, plnoprávné lidi. Na to m-.žou věřit skutečně jen děti 
školou povinné, žádný moceý čaroděj, ani Gorbačov ani Bush, 
nás mávnutím proutku v dospělé nepiomění, K dospělosti musíme 
dozrát sami.

Leda by nám víc vyhovovalo až co smrti papat. způsobně 
kasičku a občas vyfasovat nějaký ten pohlavek...

KAREL blŇOVEC
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ait iSL JÍL
^Alternativní hudební centrum”ř otoiue na malém rekl-a.rím 

letáčku. Jedná se o jediný alternativní klub v Ehůapcji i zvaný 
též ” černá díra”. Kutno předesílat, že slovo ¿Itemačivní má 
v Haaarsku trochu jiný význam než a nás. Celý klub působí pod 
Věz~ ;martyho kulturním domem a to jak organizačně, tuk i svou 
polohou; nachází se totiž ve sklepení tohoto kulturního dociu, 
přičemž má zvláštní vchod z ulice. Návštěvníkům jsou k dispo
zici tři velké místnosti, spíše sily, dva bufety a šatna. Ve 
dvou sálech bití po celou dobu video, ve třetím sálo se konají 
buo alternativní diskotéky nebo (obvykle v pálek a sobotu) 
koncerty. Votsi.no a se hraje nová vlna a punk. Často zde vy stu* 
pují skupiny z rakouské, NSR a Holandska. Hladí lidé z těchto 
zemí jsou zde pravidelnými hosty. Hrálo tady už několik sku
pin z .Československa. Vystoupení dalších našich kapel j? 
možné/stačí půjčit vedoucímu klubu svou kazetu u dohodnout 
se s..ním na termínu e. podmínkách. Vedoucí se jmenuje Gýula
Napy.

Celý klub je zařízen dosti jednoduše, zdi jsou místy pestře 
pomalovány, občas se objevují výstavy fotografií. Kresba a ná
pis před vchodem do klubu upozorňují nu skutečnost, že zde 
nejsou vítání skinheade. Vstupné co tohoto jedinečného zařízený 
činí 40 Forintů ve dnech, kdy se konají koncerty, puk 6-3 už 
30 Forintů. Nojjednodušší je spojení tramvají č. z nádraží 
Keleti pu. Zbytek noci lze pak. strávit v nedalekém perlu 
Népliget, dosažitelném i pěšky.

Program klubu je plakátován ve městě a je také uveden v tý
deníku Festi Líisor na strance uKoncer tměnu".

Návštěva *Jarně díry" patří k nezapomenutelným zážitkům. 
Příjemnou zábavu přeje

Panubius

Upozornění pro Čechy, keravany a Slováky cestující do Budapešti: 

Stánek s prodejem exilových časopisu Svědectv.í a listy je 
přemístěn na 9. nástupiště budapešťského Západního nádraží, 
/kyugati p.u./. řrodej je nepravidelný.

Votsi.no
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Dnes a denně je život každého z nás ovlivňován neustále se 
zhoršujícím životním prostředím. Viditelné důsledky našeho, čas 
to neuváženého konání, smog a špína, devastované lesy a vodní 
toky a půdní eroze jsou pouze dílčí Částí škod, způsobených 
současným životním stylem. Dochází k degradaci pudy, k nadměr
nému če.vpání neobnovitelných zdrojů i ničení zdrojů obnovitel
ných, které se nakonec mohou stát neobnovitelnými; stoupající 
znečištění ovlivňuje nejen kvalitu lidského života, zejména zdr. 
votní stav obyvatelstva a stav přírody kolem nás - jeho hroma
dění hrozí vyvolat změny podnebí a biochemických cyklů na Zemi. 
Stále více lidí si uvědomuje, Jak jsou tato nebezpečí velká. 
Stále více lidí chápe, že tyto problémy se týkají konkrétně 
každého z nás, našich rodin, našich dětí, lidského přežití.

Patříme k těm, kteří už nemohou nečinně přihlížet. Chceme se 
aktivně účastnit ochrany a zlepšování životního prostředí, 
prostředí, ve kterém žijeme a jehož stav bychom mohli ovlivnit.

Rozhodli jsme se proto založit EKOLOGICKOU SPOLEČNOST, dobro
volnou společenskou organizaci a dne 29.5.1989 jsme požádali 
o její registraci. ♦

Naším základním cílem je umožnit kontakt a spolupráci všem, 
profesionálům i laikům, všem, komu není stav životního prostře
dí lhostejný, podporovat výměnu informací, napomáhat při formo
vání ekologické mox^álky celé společnosti. Velice si vážíme čin
nosti již existujících společenských i profesionálních organiza
cí, z nichž je třeba jmenovat alespoň český svaz ochránců příro
dy, hnutí Brontosaurus, Ekologickou sekci Biologické společností 
ČSAV. S těmi všemi bychom rádi spolupracovali. Zároveň bychom 
chtěli poskytnout prostor i těm mezi námi, kteří nejsou profe
sionály, ale přesto se chtějí zapojit, stejně jako těm, kteří 
chtějí pouze získávat informace ateprve si hledat své místo, 
při řešení problémů životního prostředí.

Vedle činnosti odborných sekcí Ekologické společnosti, které 
se budou zabývat konkrétními problémy podle zaměření jejich 
členů, bychom v rámci svých možností chtěli působit v několika 
základních oblastech:

Chtěl i bychom vytvořit předpoklady pro vybudování veřejně 
přístupného informačního centra, ve kterém by byly soustředěny
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všechny dostupné informace o ekologicky výhodných technologiích 
a jejich uživatelích, trendech dalšího vývoje u nás i v zahraní 
čí, informace o odbornících ochotných spolupracovat při řečení 
eko?ogiokých problémů, informace o stavu životního prostředí u 
nás i v zahraničíe loto centrum by se zároveň podílelo na osvě
tové ěinusti. Bude poskytovat podklady pro publikační a nakla
datelskou činnost Ekologická společnosti, která ty měla pomáhat 
vytvářet ekologická uvědomění Široké veřejnost 1. Ekologická 
společnost by chtěla upozorňovat neporušování platných práv
ních předpisů v oblasti životního prostředí, provádět poraden?- 
skou služba občanům apřípádně podávat legislativní podněty. 
Finanční zabezpečení těchto služeb by měla zajistit hospod-irská 
Činmcut společnosti, v jejímž rámci bychom chtěli zpracovávat 
ekologieIp, řečené projekty spěšilot se na Jíjich realizaci a 
provozovat i výrobní Činnosti směřující ke zlepšení životního 
prostředí nebo rozšíření sortimentu ekologicky a zdravotně 
ne závad ných výrobkůo

Rv-zsah i konkrétní náplň čimsoti WL0CIOKE SPOLEČNOSTI 
závisí i na vás. Možnosti jednotlivce nebo nr.lě skupiny jsou 
omezené. Spojení sil, sjodrocením- cílů, výměnou informací a 
úzkou spoluprací v rámci Československa i mezi všemi státy 
bychom mohli účinněji pomáhat při obnově životního prostředí 
pro nás i pro budoucí generace. Spolupracujte s námi!

Za přípravný výbor Ekologické společnosti
Petra Za/iačičcvá, Benkova 1700, Praha 4, 149 00 
Ing. Jan Cárský, Jrálovická 54, 10, 100 00

IHFQffittCHÍ feATERIÍL URČENÍ BRO EKOLOGISTICÍCT ^ÍGA2O7ANOU 
VEflBJKOSr- BSXNO~j?BO I-žíPRfeVIií VÍBOR E^OIOGICKE SPOLEČNOSTI

Co musí obsahovat nový zákon o ochraně životního prostředí?

V současné době se připravuje zákon o ochraně (péči)
0 životní prostředí. Zatím se tak děje dost potichu, nicméně
v pokročilejší fázi legislativního procesu bude prý návrh tohoto 
zákona předložen k veřejné diskusi. Rád bych zde nyní předložil 
několik tezí k přemýšlení. Jde podle mého soudu o principy, na 
jejichž vtělení do nového zákona bychom měli zcelo nekompromis
ně trvat a vyvinout v tomto směru veškerou možnou aktivitu jak 
v rámci veřejné diskuse, tak i účastí v publicistických a jiných
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výměnách názorů a usilovnou osvitovou a prqpaguční prací 
v nejrůznějších vhodných formách.

0 co teoy Jde;

V rámci nového zákonanebo v přímé návaznosti na něj bude 
nepochybně upravena i otázka sh-coaažuování a využívání infor
mací o životním prostředí (¿?) - o jeho stavu, vývoji, o přip
ravovaných i aplikovaných opatření cli atd. Or.o je totiž nezbytné* 
aby informační báze o ž? dostala určitý jednotný tvar a promyš
lenou strukturu. Nepochybme bude snaha, aby vytvořeného infor
mačního systému mohly využívat především zainteresované státní 
orgány, možná ječte nektex^é organizace. ty musíme trvat na tom, 
aby orgány shromažďující tyto informace px-ostřednittvím vlastní 
publikační Činnosti maximum z nich činfly přístupným všem a aby 
ohledně celé informační báze byla u .■•toužná zásae.^ všeobecné 
přístupnosti, zásada (a zákonná zéruk. ), že i dosud nepubliko
vané informace lze získávat a že si je může optřovat kdokoli, 
tedy státní orgán, kterákoli organizace, občan, skupina občanů, 
tisk či jiné hromadné sdělovací prostředky, at oficiální nebo 
nezávislé, prostě kterýkoli subjekt. Jen tak níž2 fungovat 
kontrolní zpětná vazba prostřednictvím angažované veřejnosti.

Až vám budou říkat, že něco takového jo nesmysl, že to 
nejde, tak jim zacitujte Vladimíra lljičo UnJanova - Lenina, 
který říká, že (socialistický) stát je silrý tehdy, kcp ž masy 
všechno vědí, všechno mohou posoudit a všechno dělají uvědomě
le! (Spisy, svazek 26, str.246, citováno volně.) Miloto tako
véto právo vědět existuje například v praxi USA, V tomto ohledu 
jsou tudíž Spojené státy daleko leninštější než uy s naším 
věcným utajováním. Nikoli však proto, že by se řídil, Leninovým 
učením, ale protože tuto záso.-a vyplýaá jýdímo z logiky věci. 
SpoleČncest potřebuje (zvlášt naléhavě ohleaně ekologické prob
lematiky) zpětnou vazbu, jež bez informovanosti nemůže fungovat.

Dalším stěžejním problémem je otázka zřízení a organizační 
struktury nového nadrezortního, průřezového orgánu pro ochranu 
ŽP, který bymel široké pravomoc© kontrolní, nc-řizovací. a sank- . 
ční, dále vlastní monitorovací, výzkumnou a informační základnu# 
Takový orgán musí vyniknout. Dnešní odbor ž? /otniho prostředí 
na českém a slovenském ministerstvu vnitra o několika úředníky, 
to je spíše příklad toho, jak polovičatě se věc nemá řešit. Nový



orgán by měl mít asi podobu státní komise - d-co Jako Je drus 
. Státní plánovací komise, tedy v čele s vicepvemiérem. Rozhodný 

boj bude ’třeba svést o to, aby v krajích a okresech měly agendu 
svařenou dokoncetrované orgány teto štítní komise, tedy orgá

ny nezávislé na národních výborech, schopné oddávat místním 
zájmovým skupinám, odpovědné pouze centru, tedy státní komisi 
pro ŽP a jejím prcstřadnictvím vládě a parlamentu. Tyto orgány 
musí mít v prvé řa uč. samu*si»a■ tnou kontrolní pravomoc spojenou 
s právem ukládat závazná opatření (ne^př. terminované odstranění 
závad a nedostatků, zastavení provozu závodu, zastavení výstav
by) a zároveň v případě zjištění vzniku ekologické škody vymá
hat jménem státu náhradu. V případě porušení právních povinnos
tí musí mít právo ukládat přímo (dkoli prostřednictvím národ
ních výborů) majetkové sankce, tedy pokuty, a to občanům i or

ganizacím. Nedopustme, aby tuto nesmírně závažnou kontrolní a 
inspekční agendu spojenou s dládním následných opatření záko
nodárci svěřili národním výborům, jejichž pozice je a nutně 
musí být do. značné míry obojetná (sajištují rozvoj místního
průmyslu ve svém obvodu - a zároveň by měly tento průmysl přís
ně kontrolovat; měly by odpovídat za jeho fungování, plnění 
plánu atd .x - a zároveň nařizovat v nezbytných případech zasta
vení výroby pro ekologickou závacnost; myly by zodpovídat za 
to, že tento průmysl není ztrátový - a zároveň nesmlouvavě vy
máhat náhradu ekologických škod a ukládat vysoké pokuty). Ná
rodní výbory jsou welmi náchylné podléhat tlaku místních zájmo
vých skupin, velkých podniků a v neposlední řadě jednotlivých 
rezortů, ministerstev. Nový orgán musí být - a to na všech úrov
ních - především jakousi ’’ekologickou prokuraturou”, střežící
na profesionální úrovni, nesmlouvavě a důsledně celospolečenské 
zájmy v oblasti péče o životní prostředí.a jeho ochrany. To 
samozřejmě nevylučuje, ale vyžaduje plnění dalších funkcí a pro- 
vozo ání dalších ativit(výzkum, podpora ekologizujících opatře
ní a technologií, publikační činnost, provozování informační 
báze o ŽP, vypracování studií, expertíz a posudků).

Až vám budou tvrdit, že nelze vytvářet mimo soustavu národních 
výborů nezávislou strukturu orgánů, nevěřte jim! Takové struk
tury tu již dávno jsou - vzpomeňme finanční správy, dekpncen- 
trované orgány ministerstev zemědělství, ale třeba i prokuratu
ru, státní arbitráž a celou soustavu správ SNB. Některé z těchto
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orgánů by mohly být klidně zacloněny do místní správy, například 
^obecní poůicic”, orgány ekologické sebezáchovy společnosti 
však v ž.ícném případ 6 t.

V úzké návaznosti na institucionální strárlnj ochrany %J? 
musí zákon alespoň v náznaku zakotvit a konstatovat zásadní 
význam obcasnké aktivity, zásadní. výzvu? i plné informované a 
aktivní veřejnosti, jejich do-w volných společenských organiza- 
cí občanských aktivit a neforníiálních skupin. Jejich velký, 
rozhodující význam Je v zajístuvání kontroly zdola v tom, že 
vytváří onu již výše zmiňovanou zpětnou vazbu a nutnou protivá
hu úřednickým aparátům, 0 rúto aktivní veřejnost se bude moři 
nový orgán pro o cín onu ŽD opřít ve svým nelehkém boji proti 
rezortním zájmům, Tato veřejnost však musí kontrolovat i práci 
tohoto orgánu, nesmí mu dovolit, aby šel dále do kapitula nts- 
kých kompromisů.

Dále musíme probojovat uzákonění veřejné přístupnosti pod
kladů pro přípravu územních plánů (tjc. územně plánovacích pod
kladů) a rovněž dokůmentací velkých zamyšlených investic a ta
kových staveb, jež zásadním způsobem zasáhnou do životního 
prostředí daného regionu. Musí být vždy veřejnosti oznámeno, kdy 
a kde je možno do těchto dokumentací nahlížet. V určitém časovém 
odstupu pak musí následovat veřejné projednání záměru (aí už půj
de o návrh územně plánovací dokumentace nebo investice) za účas
ti odborné i laické veřejnosti, Ke schválení územně plánovací 
dokumentace a k rozhodnutí o osudu investice se bude moci při
kročit až po takovém veřejném projednání a s přihlédnutím k je* 
ho výsledku. (Účast občanů v procesu projednávání územního plá* 
nu jo.do jisté'míry již zakotven« v platném stavebním zákoně - 
- zák.č. 50/1976 Sb0, avšak nyní je zapotřebí účast veřejnosti • 
rozšířit a prohloubit).

Konecne veškeré investice s významnými dopady na životní 
prostředí by m^ly povinně projít komplexní ekologickou exper
tizou, jež v podstatě rozhodne o jejich ekologické přístupnos
ti. Tuto expertizu by měl zajišťovat, orgunizovc-.t a koordinovat 
nový orgán pro ochranu ŽP, úzce spolupracující s vysokými Škola
mi, akademií věd, výzkumnými ústavy apod, Nelze vyloučit ani 
možný mezinárodní charakter expertiz významných investic.

Jak veřejné projednávání záměrů a územních plánů, tak i kpm-> 
plexní ekologická expertiza se musí stát nástrojem k omezování
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a zatlačování technokratických a byrokratických mocenských 
rozhodovacích mechanismů, jejichž rozhodnutí vnucovaná společ
nosti, shoza, poškozují Často závažným způsobem celospolečenské 
zájmy. Co by měla zahrnovat komplexní ekologická expertiza,
zformuloval -(zatím jako výchozí návrh) na základě studia

zahraniční praxe ing. Josef Vhvrc-uš^k GSc? vědecký pracovník 
a přední činitel Ekologické se-se při Biologické společnosti
ČSAV. Jeho pracovní text připojuji jako přílohu k tomuto infor
mačnímu mat criálu 4

červenec 1989 Petr Kužvart
(boz vědomí a souhlasu autora)

K datu 4e9,1969 byl zař v Ostravě SEVEROiuOhAVSKÍ 
EKOLOGICKÝ KLUB. Bůvudom, pr-ac :.yl založen, je mírně řečeno 
kritická situace v Se-eromora vekám kraji.

Členové Sev^romcro^ského ekologického klubu ee dohodli na 
třech základních přelomových r cl ech:

1) Klub je nezávislý na všech oficielních i neoficiálních 
ses kupeních c

2) Klub hodlá spolupracovat se věcmi e 1-ologickými aktivitami 
u nás i v zahraničí.

3) Klub bude zveřejňovat hlavně ekologické problésjy ostrovsko- 
-karvinské prů*y s 1 ové ob la s t i.

Severomoravský ekologický klub je otevřen všem lidem, které 
nenechává v klidu devastace životního prostředí -na severní 
Moravě.

Jména člsnů klubu se nezveřejňují. Za klub budou vystupovat 
dva prozatímní zástupci, a to:

Jaromír Glac Jaromír Piskoř
Kevolnění 254 EaČ^ova 8
Pýchvald 735 32 Opava 746 Ol

Pozn: SEK se stal zastupující regionální skupinou Ekologické 
společnosti
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Tadeusz Kzx/in, politolog pracující při Slezské universitě v 
polském Těšíně o zároveň vedoucí regionálního Ekologického klu
bu vzpcmínl: tom, že r.a jtuné stvsnč Olše má stát investičně
velmi náročná a obrovská rocmcy kokoovna se mezi lidmi šuškalo 
již dávno. Naší příbuzní a známí navacévující náu v Polsku, byli 
podobně jakc my znepokojeni rozvory přípravných ’prací ve Stcna- 
vě. Oficiální činitelé mlčelit Nikdo nikoho neinformoval, co že 
to má na česko-polské hranicí ?tát4 7J3é se růz.io dohadovali, 
až na konci Vybuchla bomba7 t. Ve Stanově má být postavena nej
větší kokse* na v krajích - zemích fůr-b'. Jo to znamená pro život
ní prostředí, není třeba nikomu vysvětlovač^ zóačali jsme psát pe 
tico na krajská úřady, na vláče, zkrátka všude tam,kde byla Ja
kákoli šansze, že zalrvtorsoujeme pc takou Vládu otázkou Stonavy. 
2 informací, které sa nám podařilo získat, Jsme se dozvěděli, 
že 2 kn v onaké hranino a 7 Kin od polského Těšína bude prů
myslový- komplex, který bude produkovat 1-5 mil. ten keksu ročně. 
Aby bylo možno získat takové množství kolosu, Je potřeba zpraco
vat ?, 16 mil,tun černého uhlí za rok. <Yiž tato čísla ukazují na 
velikost investice <, Místo stavby je pro Polsko velmi nevýhodné. 
Převažují zde Jihcaápa<iňt věin-y a všechen dým a s .Jediný půjdou 
do údolí řeky Olše a Borovské brány. Na základě odborných výpoč
tů je mož 10 tvrdit, že 8-1% emisí s koksivry bude zaneseno větry 
ny území Polska. Tady bych chtě.;. obrátit vaří pozornost na to, 
že jo ohrožena i nádrž na pitnou vodu v Gocroj.koviciach, nalé
zající se 10 rm od Stonavy. Teto je základní zdroj pitné vody

t

pro celé Slezsko. Tukcviíto pcloiis koksovny - u zásob pitné vody 
pro celé Slezsko - pro mnoho milionů lidí - nedaleko hranice, 
kde většina větrů zanáší na naši stranu různé druhy popílku, to 
je zvěstovatel ekologické katastrofy. Veřejné mínění v Polském 
Slezsku je pobouřeno. Lidé se ptají, pr^č polská vláda neprotes
tuje, proč nás nikdo neinformoval o ohrožení přicházejícím 
z Československa. Přece ještě nedávno všemi a všude bylo uváděno, 
že Slezské Beskydy mají být zelenou rckrooční oblastí. Po posta
vení koksovny ve Stonavě je málo pravděpodobné, že by si příroda 
sama poradila se znečeštěním”.

Do rozhovoru se připojuje Andrzej Burek - těšínský ekolog: 
“Podívejte se jen na Beraní horu. Mám tam několik let pozorovací
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stanoviště. Tam Ja vidět, jak dsn ze dne umírá les. Ničí jej 
popílek a síra, kterou obsahuje. Vše to přichází z Ostravsko* 
-Karvinské pánve a z Třineckých železáren. Odumírání lesa jde 
ruku v ruce se znečištěním rok a ekologickou degradací půdy. 
Nedávno jsem.četl, že v roce 1955 bylo na Boření hoře 600 vod
ních pramenů, Dnes je jich tam méně než 100, V průběhu 50 let 
zmizelo 500 studánek. Jestliže se tato situace nezmčhí, co pak 
poteče ve Visle? A te3 má ještě dojít ke stavbě koksovny ve 
Stonavě - to je na druhé struně Beraní hory. To je přeci znásil 
není prirocy:“

ředitel Krajského výboru Ochrary životního prostředí, vodního 
hospodářství a geologie v Bielsko-Biale V/lodzimierz Buzinski, 
zná otázky kolem Stonavy od chvíle, kdy se Ekologický klub v pol
ském Těšíně na něj obrátil s prosbou o pomoc.
“Poloha bielsko-bialhkého kraje je vzhledem k ekologii katastro
fální. Podívejte se na mapu. Od severu máme GOP, z jihu Českoslo
vensko s Třineckými železárnami a stavbou Stonavy, z východu 
Novou huc v Krckově, AÍ foukají větry z kterékoli strany, při
nášejí dým a znečištění. To, že se sami snažíme omezit znečiš
tění, to ještě neznamená, že to bude co platné. Ekologický výz
kum beskydských lesů ukázal, že v některých oblastech jako např. 
Ustroň nebo Szczyrk je znečištění již větší než v Jizerských 
horách, kde je již dávno ekologická Euperkrize. Lesníci řícají, 
že člověk je stejně citlivý na chemické znečištění jako jedle. 
Jedle už v Beskydech téměř nejsou. Smrk je z devadesáti procent 
zasažen. V minulém roce jsme uznali všechny lesy v našem kraji 
za ohrožené. Naše výzkumyjednoznačně dokazují, že škodlivé slou
čeniny síry a dusíku mají pí.vcd v Československu. Koksovnu. ve 
Stonavě zhorší již tak těžkou ekologickou situaci v Beskydech. 
Z informací, které k nám pronikají, přestože os, stranu tvrdí 
něco jiného vyplývá, že koksovna nebude zas tak moderním objek
tem. Bude částečně obsahovat již zcela zastaralou technologii. 
Naštěstí pro nás, první etapa provozu koksárenských baterií je 
plánována nu rok 1992 a z ekonomických příčin se jistě ještě 
časově pro ohne. Nemění to ale vůbec můj názor, že tato koksovna 
se zde nesmí stavět“.

mecitel o tom nemluvil, ale Stonava má také produkovat 12 000 
fenolčpavkových vod, které se po pročištění mají vypouštět do 
Olše. A co se ©tane, jestliže dojde k havárii čističky a část



- 18 -

těchto vod se dostane na naše území? Netřeba být prorokem, aby 
se tato situace dala předvídat. V bezprostředním ohrožení by se 
nalezly nádrže na pitnou vodu v Goczalkoviciach, ‘Zresnej a Po-, 
rabce. Perspektiva Slezsa bez pitné vody je velmi reálná - s pohl 
dem na minulé roly, kdy několikráte z české strany došlo ke 
znečištění Olše a Odry.

V polském Těšíně se koncem května sešli všichni protivníci 
stavby koksovny ve Stonavě v protestním pochodu a bylo jich ví
ce než 10 000, žádali okamžité zastavení stavby. Jerzy Kronhold, 
předseda kruhu Č.5 matice země těšínské, člověk, který celou 
tuto akci vymyslel a zorganizoval pro ochranu přírody Beskyd, 
nám řekl: “musíme se probudit z letargie. Není pravda, že na nás, 
zdejších obyvatelích, nezáleží. Historie nás.učí, že protest 
mnohotisíc lidí, jestliže je podpořen důsledností, může přinést 
konkrétní efekt. Protože Varšava nevzala na vědomí mnohé- naše 
upozornění - nevidí problém nebo nereaguje, a pokud ano, tak 
velmi zvolán a opatrně, rozhodli jsme se sami upozornit na prá
vo Poláků n« zdravé životní prostředí a čistý vzduch. Odborníci 

a vědci zabývající se ochranou životního prostředí ve speciál
ním hlášení varovali Polsko, že do roku 1990 bude až 3 mil.ha 
lesů zničeno, jestliže budeme dále realizovat texkovýmto trestu
hodným způsobem plány na zprůmyslnění kraje. Nemáme málo problému 
vlastních, a te3 ještě Stonava. Názoryobčartů z Podbeskydska:
1) Okamžité využití všech možných prostředků ke snížení množstvy 

popílků aplynného znečištění pocházejícího z Třineckých 
železáren včetně uzavření závodu.

2) Postavení čističky odpadních vod a odpovědné protichemické 
zabezpečení vod na všech řekách, které vytékají z Českoslo 
venska do Polska.

3) Zrušení průmyslových závodu v Beskydách, které ničí životní 
prostředí a jsou škodlivé lidskému zdraví.

4) Vyplacení odškodného sfa škody ¿\ ztráty vznikl? znečištěním 
řek a lesů průmyšlovými závody na české straně.

5) Protest proti stavbě koksovny ve Stonavě.
Tak zhruba vypadají hlavní požadavky apřání. Kolik jích bude 

realizováno ukáže čas. Nejen jednotliví lide, ale také různé 
instituce a úřady protestují proti degradaci Besky. A co na to 
protější strana? Ve chvíli spuštění p.ovozu koksovny ve Stonavě, 
píáí češi, bude zastavena výroba ve dvou starých koksovnách,

>



které dnes do značné míry znečišťují životní prostředí v Ostravě 
a v Karviné, Stonava bude využívat uhlí z dolu ČSM, který jak 
sami Češi přiznávají, je velkým výrobcem pevných a piynrýc-h emi
sí dopadajících na polské území, Zakoupené v NSR zařízení k od
siřování je jistě nejvyčší možné kvality a má 99% účinnost. 
Pro snížení emisí bude také uzpůsobeno suché chlazení. Čištění 
bude mít.třístupňový zabezpečovací systém - jak naši sousedi 
zaručují. Stonava nebude tedy zhoršujícím faktorem, cle ekologic
kým přínosem, protože se dvě st.ré koksovny zruší. Každý brání 
svou pravdu. V polském Těšíně lidé říkají, že tvrzení o ne jedo
vatost i Jsnoškodlivost 5. koksovny je bajkou pro malé děti. To, .co 
Češi dělají ve Stonavě,^o je jen obrácení obřího výfuku na naši . 
stranu a ještě se diví, že to lidi znervózňuje. Protestní po
chod v pol.lTěšíně ukončilo přečtení petice a organizátoři mají 
neději, že jejich sloxa budou slyšet no obou stranách hranice. 
Jsou již první efekty. Jak informovala polská tisková agentura, 
byla ustanovena česko-polská skupina expertů, jejíž úkolem je 
prozkoumat problém znečištění vzduchu a vody. Na téma koksovny 
ve Stonavě jsuu různé názory. Polští experti jsou jednoznačně 
proti a označují Stone vu negativnu, češi breiní svou pravdu. 
Rozhovory se budou opakovat. Tolik oficiální verze.

“Než se tam nahoře domluví, to my se t.dy dolo udusíme z těch 
smrr.dů z koksovny“, řekl'horal z Beskyd. Co v této situaci 
dělat? Jen křičet několik plíce stačí: “NB koksovně ve Stonavě!“ 
“STOP pro koksovnu ve Stonavě!“ “STONAVA = 22&UBA“.

U-!

SEVSROAORAVSIOÍ RAKOVPLA V DATDSH

Definice: Zhoubný nádor je nezvratná změna vlastní tkáně, která 
vzniká jejím místně neregulovaným abnormálním růstem 
o autonomní povaze. Žádná tkáň není ušetřena možnos
ti nádorového zvratu.

Počet obyvatel Severomoravského kraje: 1 964 906 (žen o 42 064 
více než mužů). Narosených celkem za rok: 26 816, zemřelých 
21 398, navíc 26 089 potratů.

Počet osob a nově zjištěnými nádory- za rok 7 974 (4 196 mužů, 
3 778 žen). Okresy s absolutně největším počtem nově zjištěných 
nádorů zc rok: Ostrava 1 528, Olomouc a Karviná po 1 107,
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Frýdek - Místek $03, Opava 671.
nejméně nově zjištěných nádorů za rok bylo v okrese Bruntál - 

o r\ ví tili
; 8 *resy po přepočtu nově zjištěných nádorů. n. rok na sto tisíc 

obyvatel: Olomouc 493, Ostrava 463, Přerov 408, Frýdek - ¿lístek 
' 400, Karviná 383.
Ke jméně nově zjištěných nádorů relativně na sto tisíc obyvctel- 
- Vsetín 359.

Kejčastější nově zjištěné nádory;
1. kůže - 1500 6. žaludek - 527
2. plíce ’ - 1033 7. předstojná žláza - 268
3» tlusté střevo a konečník * 937 8. slinivka břišní - 266
4. ženské pohlavní orgány * 639 9. ledviny - 231
5. prs x - 578 10, močový měchýř - 231

Počet žijících osob s nádory celkem včetně nově zjištěných:
V Severomoravském kraji celkem 33 734, mužů 13 285, žen 20 449. 
Nejvíce v okresech Ostrava - 6 290, Olomouc - 4 797, K rviná - 
- 4 509, nejméně v okrese Bruntál - 1 604.

hejčastější nádory žijících osob.
1. kůže - 11 328 6^ plíce - 885
2. ženské pohlavní orgány - 5 383 7. močový měchr - 847
3. prs - 3 301 8. před stojná žlázi. - 823
4. tlusté střevo a konečník - 2 785 $..ledviny - 713
5. ža lud ek - 336 10. hrtan - 515

Počet zemřelých na nádory v Severomoravském kraji za rok

1
celkem: 4 397, nejvíce v okresech Ostixví?. 922, Karviná 586, 

. Olomouc 515, Frýdek - Místek 509, nejméně v okrese Bruntál 224.
Nevíc počet zemřelých z jiných příčin (sr^ečně-cévní choroby, 
úrazy aj.) současně postižených nádorem: 1 326
Počet zemřelých v produktivním věku aa nádory;
Do 29 let - 55 osob, mezi 30.-99« rokem — 107 osob, mezi <+O?-49. 
rokem * 292 osob, mezi 50.-59. rokem - 743 osob.

nejčastěji smrtící nádoryg (Severomoravský kraj)
1. plíce -88$ 6. slinivka břišnj 231
20 tlusté střevo a konečník - 623 7» ž»5edstojná žláza * 181
3. žaludek •e 449 8. žlučník 156
4. prs - 324 .ledviny T 143
5. ženské pohlavní orgány - 321 10, játra. 120
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( pcv.žjty poslední počítačově zpracované údaje za rok 1987)

Nejčastěji smrtící nádory v Ostravě
1. plíce - 160 6. ženské pohl • orgány
2. tlusté střevo a konečník - 150 - 52

3. žaludek 77 7. žlučník - 39

4. prs 74 8. předstojná žláza - 35

5. slinivka břišní
o

54 9. ledviny - 31
10 * játra - 28

republiku a dneska už nepcdvrací? Zákony by přeci měly být 
takové, aby se nedaly vakládat a aplikovat podle proměn 
politické situace. Neměly by například umožňovat, aby kdosi 
s patentem na rozum a pravdu mohl poule momentální mocenské 
konstelace určovat, kde konci konstruktivní kritika a kde 
začíná pobuřování. Takový zákon, který se čá takto použít 
a zneužít, je prostě nemorální•

Jaroiaír byl přesvědčen, že Souostroví Gulag je dílo silné, 
působivé a společensky vysoce užitečné svým svědectvím 
o hrůzách stalinismu. Proto je rozepsal, aby umožnil četbu 
svým přátelům a dalším milovníkům litera tury. Reprezentsiiii



feji přisvědčeni, že Souostroví Gulag Jo ppotisovětský 
a pr«tisoíjialistický paskvil, naprostý literární škvár. 
Po patnácti letech se ukázalo, že mil pravdu Jaromír. Svou 
pravdu si odseděl v kriminálet

Slyšel jsem v polská ts..-evizi obsah interviewu s Mieazys» 
lavem Rakovskim. Bývalý přec sedu vlády, dnes generální 
tajemník strany mluvil, o konstruktivní spolupráci se Soli
daritou a řekl i tuto větu: “V zájmu skutečného porozumění 
s opozicí a ostatně i vlastním zájmu musíme jim otevřeně 
veřejně přiznat, že ve většině případů měli v minulosti pravdu 
oni o"

Chlapská slova - beru je. Jen bych k nim dodal, že právě 
pro tuhle pravdu si většina aktivistů opozice odseděla více 
Či ménělet v kriminálech. Podle obdobných paragrafůjaké 
máme u nás. B Polsku - ale i v Maďarsku.a Sovětském svazu 
- už tyhle pragrafy mění či budou měnit. Pokud je ještě 
nezrušili, tak je nepoužívají.

A u nás? Co když se za pár lst ukáže, že takový Standa 
Devátý měl v roce 1939 vlastně pravdu? Bude se mu ¿jak někdo 
za ty dlouhé měsíce kriminálu as profesionální zdvořilosti 
Omlouvat? A Jirousovi? n Stárkovi? A-všem ostatním?

Páni vyšetřovatelé, prokurátoři, soudcové, doporučuji 
vaší pozornosti kouzelný Renčínův vtip na poslední straně 
mladého světa. IO.uk říká rozhněvanému otci: “Za tu pětku 
jiemůžu. Než jsem šel na záchod, střílel Uas-uryk do dělníků 
a když jsem se vrátil,byl tatíček.”

Nechcete-li si obtížit své svědomí, neposílejte za mříže 
nikoho za to, že nazve Masaryka tatíčkem, i když podle 
oficiální verze ještě střílí co dělníků. Nemůžete vědět, 
jestli se zítra nezjistí, že mel pravdu vlastně ten, kolJS 
jste usvědčili a odsoudili.

Usvědčili a odsoudili podle zákonů, které nejsou v souladjp 
s mezinárodními závazky naší vlády, a které je třeba co 
nejrychleji zrušit nebo změnit.

IO.uk


První reakce Imre Pczsg^ye na otevřený dopis Václava
Havla týkající se žádosti o zastavení trestního 
pěti slovenských intelektuálů-

stíhání

"hluboce mě dojal osobní tón dopisu* Četl ¿sem ho v 
listu IViagyar Hemzet a pokud jo to pravda, že v česke- 
Slovensku zatýkají lidi pro jejich přesvědčení-, muže 
to vyvolávat hluboké přes znepokojení <*.

Dopis svědci o možnosti středoevropské spolupráce ' 
tlOvéhó tvpli. Bicí o 4-’úl- 13. komunisté, lidé ze Solidarity 
a další jinak smýšlející mohou vytvořit novou společ
nost v našem regionu a to bez nenávisti a násilí.

Ještě jednou se vracíme k události ze dno 23.9. 1989 
v Orlové. Okresní týdenník Zprávy Karvinsko ze dne 
30.9. 1989 přináší pod názvem ’’Narušení klidu v Orlové” 
článek, ve. kterém se uvádí, že - "se uskutečnilo za po* 
dílu členů Charty 77 nezákonné shromáždění mladých lidí 
c hnutí Punk”, a dále máčí, že tylo 27 členů L-utí 
přcdv3dono na 00 VL v Orloví.

íe-dle Ir šleh informací byl v teta souvislosti vzat 
do vazby jeden ze zadržených, a to Ivo KAOHTÍK, nar. 
.1* 5. 19'32, na podkladě 155/la, 156/2 tr. zák., 

z důvodu § 67 písm. B. tr. ř.

to nultém čísle vychází KALUŽ NA ST2C.PÉ ”1”, ča
sopis začínajících autorů povídek,básníků a jiných 
psavců. Zájemci o spolupráci s tímto Časopisem se 
mohou obrátit na tyta adresy:

Lalibor EsvIík Lubomír Khýr
Slunná 13 Gottwaldova 370
Lrno - Komórov Lřidlicru. -

017 00 793 51

hípcssbadság, 11.9. 1989


